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NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS HJEMMESTYRE – GREENLAND HOME RULE 

Inuussutissarsiornermut, Suliffeqarnermut Inuussutissarsiutinullu ilinniartitaanermut  Naalakkersuisoqarfik 
Naalakkersuisoq 
Landsstyreområdet for Erhverv, Arbejdsmarked og Erhvervsuddannelser 
Landsstyremedlemmet 
Ministry of Industry, Labour and Vocational Training 
The Minister 

Landstingsmedlem Lene Knüppel 
/her 
 

§ 36-spørgsmål om Det Sociale Ankenævns sagsbehandlingstid og ressourcer 
m.v. 

Landsstyret har den 8. februar 2008 modtaget Deres spørgsmål til Landsstyret i 
henhold til § 36, stk. 1 i Landstingets forretningsorden om Det Sociale Ankenævns 
sagsbehandlingstid og ressourcer m.v. 
 
De har spurgt til, hvorledes det går med at nedbringe sagsbehandlingstiden i Det 
Sociale Ankenævn, jf. Landsstyrets svar af 10. september 2007 på Deres § 36 spg. 
Fra den 31. august 2007. 
 
Jeg skal nedenfor redegøre for de enkelte spørgsmål i Deres henvendelse, idet 
området i 2008 er blevet flyttet til mit landsstyreområde.: 
 
1. Landsstyret oplyste i sit svar, at der var 497 sager, som ventede på at blive 
behandlet pr. 1. september 2007. Hvor mange sager venter i dag på at blive 
behandlet?  
 
Svar: 
456 sager. Sagerne er opdelt således: 
 
Status: 1. Februar 2008  
01 - pension   90 
02 - barsel   9 
03 - offentlig hjælp  144 
04 - Takst/arbejdsmarkedsydelse   8 
05 - Børn & unge   27 
06 - Handicap  102 
07 - Børnetilskud   22 
08 - Boligsikring  4 
09 - Underholdsbidrag   6 
  412 
klager ind januar 08 ikke klassificeret   44 
I alt klagesager pr. 1. februar 2008  456 
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2. Landsstyret oplyste i sit svar at sagsbehandlingstiden var ca. 24 måneder. Hvor 
lang er sagsbehandlingstiden på sager i Det sociale Ankenævn p.t.?  
 
Svar: 
Gennemsnitligt er sagsbehandlingstiden i dag er stort set uændret ca. 24 måneder. 
Sager vedrørende tvangsfjernelse af børn og inddragelse af plejetilladelse 
prioriteres, og sagsbehandlingstiden for disse sager er ca. 2-3 måneder. 
 
3. Finder Landsstyret, at den angivne sagsbehandlingstid er acceptabel for 
borgerne?  

 
Svar: 
Nej. Landsstyret finder sagsbehandlingstiden uacceptabel lang. 
 
4. Landsstyret oplyste i sit svar at Landsstyret var enig i, at der var behov for at 
tilføre Ankenævnet yderligere ressourcer. Hvilke konkrete tiltag har Landsstyret 
taget for at tilføre Ankenævnet yderligere ressourcer og nedbringe 
sagsbehandlingstiden til et acceptabelt niveau? 
 
Svar: 
Landsstyret har i efteråret 2007 indgået en aftale med Ankestyrelsen i Danmark 
om bistand til nedbringelse af nævnets sagspukkel. Ankestyrelsen har 
udstationeret en juridisk fuldmægtig i 3 måneder fra januar 2008 og yderligere en 
juridisk fuldmægtig i 3 måneder fra marts 2008. Ankenævnet vil drøfte muligheden 
for yderligere bistand med Ankestyrelsen. Det er vurderingen, at bevillingen til 
ankenævnet næppe er tilstrækkelig. Sammen med Departementet for Erhverv 
m.v., jf. nedenfor, har  Styrelsen for Råd og Nævn, hvorunder Det sociale 
Ankenævn nu henhører,  - i et forsøg på at etablere en højere grad af kontinuitet i 
Ankenævnet - netop besluttet at opslå en kontorchef-stilling, inden udgangen af 
februar 2008. Den ny stilling skal deles mellem Arbejdsskadenævnet og Det 
sociale Ankenævn.  
 
Hertil kommer, at så længe en eller flere juriststillinger i Det sociale Ankenævn skal 
udføres af ansatte, udlånt af Ankestyrelsen, vil udgifter til prævakantboliger på det 
frie lejemarked m.v. være meget budgettunge for den nuværende bevilling. 
 
5. Hvordan er personalesituationen pt. I Det Sociale Ankenævn, og hvad er 
Landsstyrets planer? 
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Svar: 
Ankenævnet har, på lige fod med øvrige myndigheder i landet, meget vanskeligt 
ved at rekruttere og fastholde juridisk personale. 2 stillinger som jurist til området 
blev før nytår opslået i nævnets sekretariat. Imidlertid indkom der ingen 
ansøgninger til stillingerne. 
 
Ankenævnets sekretariat har p.t. ingen fastansatte jurister. Der er fastansat en 
kontormedarbejder. Pr. 1. marts tiltræder en juridisk fuldmægtig som oprindeligt 
søgte stilling i Indenrigskontoret, men som har accepteret ansættelse i nævnets 
sekretariat.  
 
Ankenævnets sekretariat er pr. 1. februar 2008 overflyttet til det tidligere 
Fællessekretariat for bl.a. Konkurrencenævnet og Grønlands Forbrugerråd under 
Departementet for Erhverv, arbejdsmarked og erhvervsuddannelser. Det er 
vurderingen, at der i Fællessekretariatet kan etableres et fagligt miljø som vil styrke 
sekretariatets funktionsdygtighed. 
 
6. Forestiller Landsstyret sig, at Det Sociale Ankenævns rolle og kompetence skal 
ændres i forbindelse med kommunalreformen? Hvis ja, på hvilken måde og 
hvorfor?  
 
Svar: 
Det er Landsstyrets vurdering, at det i forbindelse med strukturreformen vil være 
hensigtsmæssigt og nødvendigt, at vurdere klageadgangen til Det Sociale 
Ankenævn.  
 
Landsstyret finder, at ankenævnets opgave er at sikre borgernes retsstilling. 
Udviklingen på det sociale område har imidlertid medført, at stadig flere afgørelser 
påklages til nævnet, herunder også sager vedrørende den økonomiske 
byrdefordeling mellem kommunerne og Hjemmestyret. Dette er særligt aktuelt på 
handicapområdet. 
 
Landsstyret finder, at klageadgangen i den sociale lovgivning bør analyseres, 
således at borgernes retsstilling på den ene side sikres og styrkes, og at det på 
den anden side sikres, at der ikke anvendes urimelige ressourcer på 
uoverensstemmelser mellem myndigheder om økonomisk byrdefordeling. 
 
Landstyret overvejer også, om det vil være hensigtsmæssigt at indføre en 
rekursadgang for borgerne indenfor nogle typer af socialsager. Rekurs vurderes 
som mulig når kommunerne fagligt styrkes i forbindelse med strukturreformen. 
 
7. Kan Landsstyret oplyse andet af relevans om sagsbehandlingstiden i Det 
Sociale Ankenævn? 
 
Svar: 
Det kan nævnes, at der ved Niunermik Ilinniarfik i Nuuk udbydes en juridisk 
sagsbehandleruddannelse. Målgruppen for denne uddannelse er bl.a. de 
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kommunalt ansatte sagsbehandlere, som typisk har en HK/TNI-uddannelse. På 
sigt forventes dette at få en positiv effekt, som vil føre til færre afgørelser, der vil 
blive påklaget i forskellige sammenhænge, herunder også i forhold til det Sociale 
Ankenævn. 
 
Jeg håber hermed at have givet et tilfredsstillende svar, selv om det vil kræve en 
stor indsats at få løst problemstillingerne på området. 
 
 
 
Ikinngutinnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Siverth K. Heilmann 
Naalakkersuisoq/Landsstyremedlem 
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